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brand / veiligheid

H
et oude Hedon was te krap behuisd.  

De entree klein, de garderobe mini-

maal. Er was geen foyer en  backstage 

hoegenaamd geen ruimte. “De accom-

modatie van het goed lopende Hedon was toe 

aan professionaliteit. De capaciteit van de grote 

zaal en het popcafé annex popzaal werd opge-

krikt. En er kwam meer publieksruimte, onder 

andere een royale entree met foyer (240 vierkante 

meter),“ zegt Roel ten Bras, van TenBrasWestinga   

ARCHITECTUUR /INTERIEUR  en  STEDENBOUW, 

de ontwerper van de vernieuwbouw in Zwolle. 

“Backstage is een enorme verbeteringsslag 

gemaakt – er was hoegenaamd niks – nu 400 

vierkante meter. Het laden en lossen kan nu 

inpandig gebeuren, om overlast voor de buurt  

te voorkomen. Het podium heeft nu met 15,5 x  

8 x 10 meter  volwaardige afmetingen, niet 

alleen in lengte en breedte maar ook in hoogte. 

En er is ruimte gecreëerd om het podium heen 

voor changementen. Het aantal oefenstudio’s 

werd uitgebreid van vijf naar zeven. Kantoren 

zijn opnieuw ingedeeld, en Hedon heeft nu 

drie kleedkamers met een aparte artiestenfoyer, 

voorzien van een dakterras.” Ten Bras: “Hedon is 

twee keer zo groot geworden: de nieuwe grote 

zaal en de kleine zaal hebben een oppervlak van 

respectievelijk 445 en 110 vierkante meter.”

DE HUID vAN HET gEBOUW REfE-

REERT AAN DE KlEUR vAN ZAAllICHT 

BIj CONCERTEN. DE OpBOUW IS 

TWEElAgIg: EEN pAARS gECOATE 

gOlfplAAT AlS ONDERgROND, mET 

DAAROvER EEN gEpERfOREERDE 

ZWARTE plAAT, WAAR jE DOORHEEN 

KIjKT AlS jE ER RECHT vOOR STAAT, 

mAAR DIE DICHT lOOpT AlS jE ER 

lANgS KIjKT. DE gEvEl WORDT 

AANgElICHT. DE BANEN vAN DE 

SpOTS KOmEN TERUg IN DE RAmEN 

vAN DE fOyER.

HET OUDE gEBOUW IS NIET AlS 

ZODANIg HERKENBAAR gEmAAKT. 

WEl IS DE INTImITEIT IN DE ZAAl – 

WAAROm HEDON gEROEmD WERD 

– gEKOESTERD. HEDON HEEfT EEN 

INTIEmE pOpZAAl, mET pUBlIEK 

DICHTBIj HET pODIUm, mET pERfECTE 

ZICHTlIjNEN. 

Vernieuwbouw 
poppodium Hedon 
in Zwolle

HET IN 1973 OpgERICHTE pOppODIUm HEDON IN ZWOllE, IN 2013 

Op HET fESTIvAl NOORDERSlAg ONDERSCHEIDEN mET HET IjZEREN  

pODIUmDIER vOOR HET BESTE pOppODIUm vAN NEDERlAND, IS 

vERBOUWD EN UITgEBREID. DE BESTAANDE gROTE ZAAl IS vER-

gROOT TOT EEN BEZOEKERSCApACITEIT vAN 850 pERSONEN. DAAR-

NAAST ZIjN ONDER mEER EEN pOpCAfé (TEvENS pOpZAAl vOOR 

200 pERSONEN), DRIE NIEUWE OEfENRUImTEN EN EEN INTERN 

lOADINg DOCK gEREAlISEERD.

vollaard ziet de eerste tekenen dat dit besef bij 

deze partijen is doorgedrongen. “Het ministerie 

van veiligheid & justitie heeft onlangs een conve-

nant met een aantal woningcorporaties gesloten 

om ruim 100.000 woningen op deze manier aan 

te pakken. De corporaties proberen door dit soort 

convenanten natuurlijk ook een verplichting te 

ontlopen. Daarnaast zijn er gesprekken gaande 

tussen het Centrum voor Criminaliteitspreventie 

en veiligheid (CCv) en Aedes, de vereniging van 

woningcorporaties.” Het is volgens vollaard niet 

los te zien van de doelstelling van het kabinet 

om in de periode 2013-2017 het aantal woning-

inbraken met 30 procent terug te dringen. “Nu is 

actie nodig om een daling in te zetten. De daling 

van het aantal woninginbraken sinds 1995 van 

tientallen procenten is in 2008 gestokt. Al ruim 

vijf jaar lang zit er geen beweging meer in.”

Winst uit preventie, niet uit meer blauW
vollaard benadrukt dat meer blauw inzetten een 

kansloze optie is. “Het ophelderingspercentage 

van woninginbraken is laag, tegen de 10 procent. 

Daar is moeilijk wat aan te veranderen. De winst 

moet dus uit de preventiekant komen. Uit regel-

matige ontmoetingen die ik heb met mensen van 

het CCv is zo het idee ontstaan van die handrei-

king beïnvloeding inbraakpreventie. Want ik doe 

graag onderzoek, maar ik vind het belangrijk dat 

het relevant is.” 

GedraG
Het brengt hem op het tweede spoor bij 

preventiebeleid, het gedrag van mensen. 

“Het Bouwbesluit en pKvW werken maar heel 

langzaam door. Ook als inbraakpreventie bij 

renovatie van sociale huurwoningen standaard 

wordt, dan is het langebaanwerk. je moet dus 

ook naar gedrag kijken.” Om dat gedrag te 

beïnvloeden zijn er verschillende mogelijkheden. 

“Brede voorlichtingscampagnes van de overheid 

werken niet, weten we uit onderzoek. Hetzelfde 

geldt voor het meeste deur-aan-deur preventie-

advies.” Om te kijken wat wel werkt wil vollaard 

samen met gemeenten een aantal experimenten 

opzetten, gefinancierd door het Rijk. “Het idee 

daarbij is om aan te sluiten bij motieven van 

mensen om wel aan preventie te doen. Zoals: wat 

doen de buren? mensen zijn daar gevoelig voor, 

zeker als ze ook nog eens weten dat alle buren 

wel maatregelen nemen en jouw woning dus 

de zwakste schakel is. We willen met bewoners 

delen hoe hun inbraakpreventieniveau verge-

lijkt met dat van direct omliggende woningen 

en ze tegelijkertijd een gratis preventieadvies 

aanbieden. Een ander idee is om in te spelen 

op de risicoperceptie wanneer die het hoogst is, 

bijvoorbeeld na een inbraak in de buurt. Zo laat 

de politie nu al via zogenaamde besmettings-

brieven de direct omwonenden weten dat er is 

ingebroken en roept hen op extra waakzaam te 

zijn. Op die besmettingsbrieven zou je kunnen 

voortborduren. je zult kortom informatie actief 

moeten aanbieden om effect te hebben op het 

gedrag. Een derde bekend motief uit de praktijk 

is, dat mensen vaak verbouwingen aangrijpen 

om preventie gelijk mee te nemen. Het idee is om 

op dat moment bij de informatie over preventie-

producten (kozijnen, beslag, hang- en sluitwerk 

etc.) ook informatie aan te bieden over recente 

inbraken in de buurt.”

Gemeente en architect
vollaard ziet ook een duidelijke rol bij 

woninginbraakpreventie voor de gemeente. 

“vanzelfsprekend moet bouw- en woningtoe-

zicht controleren dat nieuwbouwwoningen aan 

het Bouwbesluit voldoen. Daarnaast kan de 

gemeente bij nieuwbouw pKvW eisen. Omdat 

dat verder gaat dan het Bouwbesluit en ook kijkt 

naar de publieke ruimte.” 

Ook de architect heeft een verantwoordelijkheid. 

vollaard constateert echter dat inbraakwerend-

heid traditioneel een lage prioriteit heeft bij 

architecten. vollaard: “Als de overheid het niet 

dwingend had opgelegd in het Bouwbesluit was 

er weinig tot niets gebeurd.” Terwijl de rol van de 

architect en de stedenbouwkundige er wel dege-

lijk toe doet. vollaard: “Een slecht ontwerp kan 

namelijk uitnodigen tot inbraak. Wat vervolgens 

weer gerepareerd moet worden met inbraakwe-

rende maatregelen. Dat geldt voor de woning 

zelf, maar ook de publieke ruimte eromheen: het 

stratenplan, de zichtlijnen, de al of niet toegan-

kelijke achterpaden. Een stedenbouwkundige 

kan dat ondervangen door rekening te houden 

met ‘natuurlijk toezicht’, het feit dat mensen hun 

buurt in de gaten houden en daarmee potentiële 

inbrekers afschrikken.” 

haalbaarheid
vollaard twijfelt niet aan de haalbaarheid van 

de kabinetsdoelstelling om het aantal woning-

inbraken met 30 procent terug te dringen. “Dat 

is zeker realistisch. vooral omdat 20-30 procent 

van de woninginbraken nog steeds ‘binnenlopen’ 

is.” meer twijfels heeft hij over het tempo: “Zowel 

renovatie als nieuwbouw zijn lange, trage tra-

jecten. Datzelfde geldt voor het veranderen van 

gedrag. Ik vind het echter veel belangrijker dat nu 

eindelijk werk wordt gemaakt van iets wat lang 

een ondergeschoven kindje is geweest.”

 

do’s en don’ts

•	 Regel	preventie	zo	veel	mogelijk	

voor de mensen

•	Maak	minimumeisen	aan	

inbraakpreventie verplicht bij 

renovatie van sociale huur-

woningen

•	 Bij	gedragsbeïnvloeding	aan- 

sluiten bij bestaande motieven 

van mensen om aan preventie  

te doen.

•	 Organiseer	geen	grote	publieks-

campagnes.

•	 Geen	huis-aan-huis	preventie- 

adviseurs

INBREKER AAN HET WERK.
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lautenbach: “De brandveiligheidseisen zijn voor 

een poppodium op zichzelf niet strenger dan 

voor utiliteitsbouw, maar vanwege de hoeveel- 

heid mensen in één ruimte in een gebouw is het 

een interessante puzzel om zowel de comparti-

mentering als de ontvluchting op een logische 

manier op te lossen. Hedon is compact genoeg 

om de compartimenten beneden de 1000 

vierkante meter te houden, dat is een stuk prak-

tischer dan het toepassen van een sprinkler- 

installatie. Bij Hedon is er een tweeledig 

gebruiksconcept: de grote zaal, kleine zaal en 

oefenruimten moeten zowel onafhankelijk van 

als in samenhang met elkaar te gebruiken zijn. 

Afhankelijk van de concerten zijn bepaalde 

deuren en doorgangen soms toegankelijk, soms 

afgesloten. In alle situaties moet de brandveilig-

heid en de ontvluchtingscapaciteit gewaarborgd 

zijn. Tegelijkertijd moet het publiek voor Hedon 

beheersbaar zijn. Het was flink puzzelen om de 

verschillende publieksstromen en capaciteiten bij 

calamiteit in kaart te brengen en te koppelen  

aan deuropeningen, draairichtingen en paniek-

sluitingen, maar het is gelukt.” 

akoestische aspecten 
voor de functionaliteit, en dus voor de exploitatie 

van een poppodium zijn een aantal akoestische 

aspecten van groot belang: de ruimteakoestiek 

van de grote zaal, kleine zaal en de oefen-

ruimten, de geluidisolatie tussen deze ruimten 

onderling, en de geluidemissie naar de omge-

ving. lautenbach: “De ruimteakoestiek is vooraf 

uitgebreid berekend voor deze ruimten. Basis 

voor het akoestisch ontwerp is een meerlaags, 

breedbandig absorptiemateriaal wat er voor 

zorgt dat de nagalmtijd in het relevante frequen-

tiegebied zowel kort als vlak is. Dit materiaal is 

door de aannemende partij ter plaatse naar ons 

advies opgebouwd op zowel grote delen van het 

plafond als op dat van de wanden. De architect 

heeft ervoor gezorgd dat deze absorptiemaat-

regelen volledig geïntegreerd zijn in het ontwerp 

van de zalen, en derhalve nauwelijks visueel 

opvallen. luistertechnisch zijn de maatregelen 

goed waarneembaar. Hedon heeft met name in 

de grote zaal een prachtig luidsprekerconcept, 

wat in de nieuwe akoestiek zeer goed tot haar 

recht komt: het totaal klinkt verfrissend strak en 

intens. 

voor de interne geluidisolatie is er een gebouw-

dilatatie gekomen tussen de nieuwbouw kleine 

zaal en bestaande bouwdeel met grote zaal. De 

bestaande constructies zijn waar nodig voorzien 

van voorzetconstructies om de geluidisolatie te 

verbeteren. De grote zaal en kleine zaal hebben 

beide een flinke dubbele wand- en dakconstruc-

tie om de geluidemissie naar de nabijgelegen 

woonomgeving voldoende te beperken. Zowel de 

gebruikers als ontwerpende partijen schrokken 

er soms van wat voor constructies er voor nodig 

zijn om een voldoende geluidisolatie te realiseren. 

maar een poppodium midden in een woon- 

omgeving is een kritische noot. Er is geen sprake 

van ‘van rechtens verkregen niveau’, het pop-

podium zal aan het Activiteitenbesluit moeten 

voldoen. 

voor de exploitatie van de zalen is het eveneens 

noodzakelijk dat deze onafhankelijk van elkaar 

kunnen functioneren, en dat houdt in dat als de 

deuren dicht zijn, de andere zaal niet storend 

waarneembaar is. Het is niet alleen het uitdenken 

van de benodigde dubbele constructies wat een 

uitdaging is. Het integreren van de voorzieningen 

in het ontwerp, en regelmatige uitvoeringscon-

troles op de bouw, het oplossen van knelpunten 

die altijd opduiken bij een renovatie, maken het 

totale proces interessant. Uiteindelijk is het altijd 

prettig als het lukt om alle nodige voorzieningen 

in het ontwerp, en binnen budget, gerealiseerd 

te krijgen.”

uitGanGspunten 
Ten Bras moest in het ontwerp enkele uitgangs-

punten scherp in de gaten houden: “De opdracht 

was om de intieme sfeer van het oude Hedon te 

behouden. met het oog op duurzaamheid moest 

zoveel mogelijk gebruik gemaakt worden van 

bestaande constructies. De publieke ruimte en 

backstage moesten strikt gescheiden zijn. Hoog 

op het lijstje stond ook de wens om een royale, 

maar intieme foyer voor de grote zaal te maken, 

met ‘inkijk’ in de kleine zaal annex popcafé. En 

er moest een multifunctionele ruimte komen, 

een artiestencafé op de grens van publiek en 

backstage, met een dakterras boven de entree 

(artiesten kunnen zich laten zien…).” Deze 

puzzel vertaalde de architect in een logistiek 

slimme plattegrond. “We hebben eigenlijk twee 

zalen gemaakt met daartussenin een ruimtelijke 

publieksfoyer, en daar achter een alles verbin-

dende backstage-ruimte.”

veiliGheid
Controle is belangrijk, zegt Ten Bras.“publieks-

stromen moet je efficiënt en met inzet van zo 

weinig mogelijk mensen kunnen beheersen. je 

komt binnen vanuit één centrale entree. maar 

door twee compartimenten te maken, één voor 

de grote zaal en één voor de klein zaal, voorkom 

je dat er een mengeling van bezoekers ont-

staat. We hebben gescheiden bezoekersstromen 

gemaakt. maar na afloop van de concerten wordt 

die scheiding weer opgeheven en kun je elkaar 

ontmoeten in één gedeelde publieksruimte. Er 

zijn nog meer compartimenten, zegt Ten Bras: 

“De oefenstudio’s zijn ook een eigen compar-

timent met eigen toegang van buitenaf. De 

verbindingen tussen de verschillende comparti-

menten zijn als sluis of gang uitgevoerd met aan 

weerszijden deuren met pasjes-vergrendeling.”

duurzaamheid
Duurzaamheidseisen zijn direct vertaald in het 

ontwerp door behoud van zoveel mogelijk 

bestaande delen van het gebouw. Ook ener-

getisch zijn stappen gezet. Allereerst natuurlijk 

door het gebouw heel compact te houden, wat 

energetisch altijd gunstig is. De w-installaties 

bestaan uit meerdere kleine componenten, die 

afzonderlijk en alleen draaien als er vraag is. Op 

de klimaatinstallaties is slimme regeltechniek toe-

gepast om energie te sparen. Zo is gekozen voor 

het BaOpt-klimaatsysteem, een zeer energiezuinig 

systeem. En alle verlichting is led. Op het dak van 

Hedon worden nog  87 zonnepanelen gemon-

teerd, van Zonnegilde in Kampen, waarmee 

Hedon een groot gedeelte van de benodigde 

elektrische stroom zelf opwekt. met deze instal-

latie is Hedon een van de duurzaamste poppodia 

van Nederland. 

De zonnepanelen staan straks  ook verticaal,  

als afscherming van de luchtbehandelings- 

kanalen. Dat is bijzonder.  Door verticale toepas-

sing  ontstaat een optimaal energierendement. 

Zonnegilde: “vanwege de beperkte ruimte op het 

platte dak is gekeken naar een optimale balans 

in ruimte, rendement en uitstraling.  Naast de 

verticale panelen is tevens gekozen voor het 

toepassen van Solfixx panelen op het plat dak. 

Deze panelen bieden het hoogste rendement 

per vierkante meter. Deze panelen hebben geen 

randen waardoor ze onderhoudsarm zijn.”

brandveiliGheid
“De vernieuwbouw van Hedon voldoet voor wat 

betreft brandveiligheid aan de Bouwbesluiteisen 

voor nieuwbouw.” Dat margriet lautenbach, van 

peutz in  Zoetermeer. peutz trad op als adviseur  

bouwfysica, akoestiek en brandveiligheid. 

lautenbach maakt één kleine uitzondering: 

“En dat betreft de doorgangshoogte van de 

bestaande bouwdelen. maar voor de rest, zowel 

voor wat betreft compartimentering als ont-

vluchting, zijn er geen concessies gedaan om de 

veiligheid te waarborgen.”
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DE OvERZICHTElIjKE INDElINg EN 
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